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سرانه فضاهای ورزشــی در شهر تهران 
براساس آخرین آمارهای ارائه شده تنها 

57سانتی مترمربع است؛ درحالی که این 
سرانه در ســطح جهان به 2.5مترمربع 
می رســد. کمبود فضاهای ورزشی در 
پایتخت یکــی از عوامــل فقر حرکتی 
56درصد شهروندان عنوان شده است؛ 
به همین دلیل مدیریت شــهری ششم 

تهران طی 2 سال گذشته توسعه فضاهای 
ورزشی را به طور جدی و هدفمند دنبال 
کرده است. محمدامین توکلی زاده، معاون 
فرهنگی اجتماعی شهرداری تهران در 
نشست خبری روز گذشــته مسابقات 
»قهرمان شهر« )مسابقات ورزشی محلی 

تهران(، ضمن مقایســه پیشرفت های 
صورت گرفته در حوزه توسعه سرانه های 
ورزش تهران با دوره گذشــته مدیریت 
شهری، از برنامه های در دست اقدام در 
زمینه افزایش سرانه مکان های ورزشی 

در تهران خبر داد.

ساخت ۳مجموعه ورزشی بزرگ در تهران
معاون اجتماعی و فرهنگی شهرداری از توسعه مجموعه های ورزشی پایتخت خبر داد

فرخنده رفائیگزارش
روزنامه نگار

پنجشنبه پنجشنبه 2828 دی  دی 14021402- شماره - شماره 90059005
نیروگاه های خورشیدی منطقه یک به ۸ نیروگاه می  رسد

سیدمهدی صباغ، شهردار منطقه یک: با برنامه ریزی های صورت گرفته توسط اداره محیط زیست منطقه یک و 
به منظور استفاده از انرژی های تجدیدپذیر و کاهش مصرف برق 2 نیروگاه خورشیدی بر بام ساختمان معاونت 

خدمات شهری و شهرداری ناحیه۸ نصب شده که نیمه نخست سال۱۴۰۳ به بهره برداری خواهد رسید.

بازدید رایگان آتش نشان ها از برج میلاد همزمان با سالگرد حادثه پلاسکو
عباس حیــدری، مدیرعامل برج میلاد: بازدید آتش نشــان ها از بــرج میلاد در روز شــنبه، ۳۰دی ماه همزمان 
با سالگرد حادثه پلاســکو، رایگان اســت و خانواده آتش نشــان ها نیز می توانند با تخفیف ۵۰درصدی از این 

مجموعه بازدید کنند. ساعت بازدید آتش نشان ها از ۹ تا 2۱ با ارائه کارت آتش نشانی امکان پذیر است.

زینب زینال زاده؛ روزنامه نگارنگاه

 محورهای بزرگراهی ای
که بیشترین آمار تصادفات را دارند 

معاون فنی ســازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران از 
اجرای طرح ایمن سازی  بزرگراه های پایتخت خبر داد و گفت 
که 3محور بزرگراهی در اولویت قرار دارند. به گزارش همشهری، 
تسریع و تسهیل تردد خودروها در محورهای بزرگراهی از یک 
سو و عبور و مرور امن از سوی دیگر سبب شد تا شهرداری تهران 
بهسازی آسفالت و ایمن سازی  بزرگراه های پایتخت را در دستور 
کار قرار دهد. بنا به گفته های مهدی نوروزی، ایمن سازی  بزرگراه 
امام علی)ع( شروع شده است و این طرح در سایر بزرگراه ها هم 
اجرایی می شود. او در تشریح جزئیات این طرح عنوان کرد: » یک 
طرح جهادی را در سازمان حمل ونقل آغاز کردیم که براساس 
این طرح به صورت محوری از محورهای شمالی -جنوبی پایش 
شاخص های ایمنی شروع شد. بزرگراه امام علی)ع( با توجه به 
حجم تصادفات، نیاز به توجه بیشتری داشت که بر همین اساس 
تمام اکیپ های ترافیکی مان را در موضوعات مختلف همچون 
حفاظ های توری، گارد، نیوجرسی، خط کشــی و پیمانکاران 
تابلوها و علائم را به صورت خــاص ظرف یک هفته در محدوده 
بزرگراه امام علی)ع( بســیج کردیم تا از ابتدای محور شروع به 
بررسی کنند و نواقص را احصا و رفع کنند.« به گفته معاون فنی 
سازمان حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران، بعد از اینکه 
پایش محورهای شمالی - جنوبی تمام شود، تیم فنی به سراغ 
محورهای شرقی - غربی می روند تا پایش و بررسی ترافیکی و 
ایمنی را انجام دهند. این اقدامات در راستای افزایش ایمنی و 
کاهش تصادفات صورت می گیرد. مهــدی نوروزی افزود: »در 
شناسایی محورهای بزرگراهی برای اجرای طرح ایمن سازی ، 
میزان تصادفات اســت که در این مورد حتما از پیشــنهادات 
پلیس راهور استفاده می شود.« براساس پایش های صورت گرفته 
پس از ایمنی ســازی  بزرگراه امام علی)ع(، طرح در محورهای 

بزرگراهی صیاد شیرازی و مدرس اجرایی می شود.

 اجرای خط ایست
برای موتورسوارها

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران از سهم 
50درصدی موتورسواران در آمارهای مرگ ومیر تصادفات خبر 
داد و گفت که برای کاهش این آمارها اســتفاده از کلاه ایمنی 
توسط موتورسواران یک ضرورت است. به گزارش همشهری، 
امروز شاهد هستیم که اغلب موتورسواران قانون شکنی می کنند. 
سرعت بالا، حرکات خطرناک، حرکت و پارک در پیاده رو، حمل 
بار غیرمجاز، فعالیت های غیرمتعارف و... موارد تخلفی است که 
موتورسواران مرتکب می شوند. بنابراین ساماندهی آنها اولویت 
شــهرداری و پلیس راهور است. ســیدجعفر تشکری هاشمی 
با اشــاره به اجرای طرح خط ایســت برای موتورسوارها گفت: 
»این طرح پیشــنهادی به صورت آزمایشــی برای ساماندهی 
موتورســیکلت ها در 4 تقاطع توســط ســازمان حمل ونقل و 
ترافیک اجرا می شــود. پیشــنهاد ما این بود که در تقاطع ها، 
محلی برای ایست موتورسیکلت ها اختصاص داده شود چرا که 
گذرگاه عابرپیاده در ابتدای معابر قرار گرفته و بلافاصله پس از 
آن محل ایست خودروهاست و صف طولانی از موتورها پشت 
چراغ تشکیل می شود و به روش های مختلف، راکبان خود را به 
تقاطع و جلوی صف می رسانند و هاب تقاطع را با توقف خود پر 
می کنند و چون شاهد راهبندان به واسطه توقف خود در تقاطع 
می شوند، بعضاً از چراغ قرمز عبور می کنند.« او همچنین تأکید 
کرد: »اگر قبل از گذرگاه عابرپیاده فضایی به طول 5 تا ۱0 متر به 
جای ایست خودروها به ایست موتورسیکلت ها اختصاص یابد و 
پس از آن خط ایست خودروها درنظر گرفته شود، راکبان موتور 
برای ایست، این فضای امن را تجربه می کنند و در تقاطع توقف 
نخواهند کرد. این طرح در چند تقاطع اجرایی شده و امیدواریم 

با همکاری پلیس و مدیریت شهری گسترش یابد.«

 فرایند رشد زیرساخت ها
طی 20سال اخیر کند بود

مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری 
تهران از افزایش رشد زیرساخت ها در حوزه آسیب های اجتماعی 
در دوره مدیریت شهری ششــم خبر داد. به گزارش همشهری، 
افراد آسیب دیده اعم از کارتن خواب و معتادان متجاهر، شهروندان 
این شهر هستند و می بایست به آنها خدمات ارائه شود. شهرداری 
تهران در ایــن دوره با چنین رویکردی ایجاد زیرســاخت برای 
خدمت رسانی به این اقشار را در دستور کار قرار داد و برای تحقق 
آنها قرارگاه اجتماعی تشکیل شد. اکنون احمد احمدی صدر از 
افزایش رشد توسعه زیرساخت ها از سال ۱400خبر داده و گفته 
است که در 20سال قبل از ۱400)از دهه 80( رشد زیرساخت ها 
در حوزه آسیب های اجتماعی ســالانه ۱.5درصد بود اما در این 
دوره با پیگیری های انجام شده این میزان به 5.3۱درصد رسیده 
است. مدیرعامل ســازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی با 
بیان اینکه شــهرداری تهران با جدیت کامل در مسیر کاهش 
آســیب های اجتماعی پیش می رود تا شــاهد بهبود وضعیت 
کلانشهر تهران به عنوان الگوی کشــور باشیم، تأکید کرد: »در 
ابتدای  کار دور جدید مدیریت شــهری شاهد بودیم که یکی از 
مشکلات موضوع ترک اعتیاد مددجویان، استفاده مراکز ماده 
۱۶ از مدل سنتی مصرف متادون بود؛ روشی که به عنوان مدل 
جایگزین مصرف با هدف ترک اجرا می شد درحالی که فرد پس از 
به اصطلاح طی مراحل ترک، پاک نشده بود و فقط تغییر الگوی 
 مصرف از ماده مخدر قبلی به متادون اتفاق افتاده بود اما همچنان 

در شرایط مصرف قرار داشت.«

خبر

شورا

در شهر

بازسازی و بازگشایی 69مجموعه ورزشی تعطیل
محمدامین توکلی زاده، معاون اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران 
در این نشست گفت: در دوره اخیر مدیریت شهری در حوزه ورزش، 
عرصه ای را تحویل گرفتیم که ســرانه های ورزشــی شهر تهران با 
استاندارد مورد نیاز فاصله جدی داشت. حدود ۷0مجموعه ورزشی 
تعطیل شده بود و بخش مهمی از مجموعه های ورزشی نیز فرسوده و 
در آستانه تعطیلی بود. در این دوره حدود ۶۹مجموعه به مدار خدمت 
برگشتند و همچنان بازسازی و نوسازی این اماکن در دستور کار است. 
متأسفانه طی این سال ها اماکن ورزشی نه بازسازی و نه چیزی به آنها 
اضافه شده است. ضمن بازسازی و افزایش اماکن ورزشی سعی داریم 

خدمات باکیفیت تری به مردم ارائه دهیم.

پایتخت در انتظار دهکده ورزشی 
توکلی زاده همچنیــن از امضای تفاهمنامه با چین برای ســاخت 
3مجموعه ورزشی بزرگ خبر داد و افزود: این مجموعه ها شامل یک 
دهکده ورزشی با یک استادیوم کامل بالای 30هزار نفر، یک مجموعه  
کامل ورزشــی برای افراد دارای معلولیت و همچنین یک مجموعه 
ســوم با نگاه دانش آموزی اســت که گفت وگوها در مورد چگونگی 
ساخت و مکان یابی در حال انجام اســت. همچنین درباره ساخت 
مجموعه تفریحی ورزشــی آبی در جنوب تهران در حال بررسی و 
مکان یابی هستند. مجموعه دیگری هم در حوزه  گردشگری در مرحله 
مکان یابی است. درخصوص تامین منابع نیز منابعی در چین از محل 
فروش نفت داریم؛ همچنین با کمــک رئیس جمهور این منابع را از 
طریق سرفصل ها داریم و چینی ها نیز تمایل به سرمایه گذاری دارند.

2هزار میلیارد تومان برای 
جایگزینی زیرساخت های ورزشی

معاون اجتماعی و فرهنگی شهرداری 
تهران درباره تهاتر میان شــهرداری 
تهران بــا وزارت ورزش در مجموعه 
ورزشــی تختی گفت: پروژه شهید 
شوشــتری یکی از پروژه های بزرگ 
تهران است و تأثیر زیادی روی بهبود 
ترافیک آن دارد. اجــرای این پروژه 
منوط به یک تهاتر میان وزارت ورزش 
و شهرداری بود. گفت وگوها انجام شد، 
لایحه به صحن شــورا رفت و مصوب 
شد که انجام شود. با این پروژه، چیزی 
از زیرساخت ورزشی کم نمی شود و 
از طرف دیگر گره ترافیکی به ویژه در 
شرق تهران هم باز می شود. با وجود 
این و با توجه به اینکه سازمان ورزش 
بخشی از اماکن خودش را در اختیار 
وزارت ورزش قــرار داد، مقرر شــد 
شهرداری بودجه 2هزار میلیاردتومانی 
تخصیص دهد تا زیرساخت های مورد 
نظــر را جایگزین کنــد. لایحه این 
موضوع در اختیار شــورای شهر قرار 
گرفت و آنها نیز پیگیر هستند تا املاک 

مورد نظر اضافه شود.

اضافه شدن ۳۰مجموعه ورزشی به تهران 
توکلی زاده، با اشاره به گسترش و توسعه فضاهای ورزشی در 2سال 
گذشــته افزود: طی این مدت 30مجموعه ورزشی در پویش امید و 
افتخار به ظرفیت های شهر اضافه شد و برای سال آینده نیز در بحث 
توســعه مجموعه و زیرساخت های ورزشــی برنامه هایی با حمایت 
شورای شهر درنظر گرفته شده اســت. در کنار توسعه زیرساخت، 
توجه به رخدادهای ورزشی نیز مورد توجه قرار گرفت و قهرمان شهر 
گام های خوبی را در محلات برداشت. سال گذشته بیش از ۶00هزار 
نفر در قهرمان شهر ثبت نام کردند و اعلام کردیم این تعداد حداقل باید 
به ۱0درصد جمعیت تهران ارتقا پیدا کند و با همتی که شکل گرفت 
این عدد به یک میلیون شرکت کننده در این دوره از مسابقات رسید.

افزایش استقبال از مسابقات »قهرمان شهر«
حســین اوجاقی، مدیر عامل ســازمان ورزش شــهرداری تهران 
نیز در این نشســت گفت: رســالت اصلی ســازمان ورزش، ترویج 
ورزش همگانی است و جشنواره ها و مســابقات، ابزاری برای ترویج 
ورزش و ارتقای سرانه فعالیت ورزشــی در جامعه است. با این حال 
مسابقات قهرمان شهر یکی از این مســابقات است که یک میلیون 
نفر از شــهروندان تهرانی را درگیر کرده است. در دور دوم مسابقات 
قهرمان شهر نسبت به دوره اول آن، 8رشته به ۱0رشته و ۶00هزار 
نفر شرکت کننده به یک میلیون نفر ارتقا پیدا کرد و رده های سنی 

مختلفی نیز برای مسابقات دوره دوم داشتیم.

تقدیر از اعضای فعال »دوام«  محلات شهر تهران
دوام )داوطلب واکنش اضطراری محلات( گروهی از شهروندان که داوطلبانه  برای امدادرسانی در مواقع بحران آموزش می بینند

همایش تقدیر از اعضای فعال 

گپ
»دوام« مشارکت کننده در 
طرح »من شهردارم« در 
سالن شهریار بوستان ولایت و به میزبانی 
ســتاد مدیریت بحران منطقه19 برگزار 
شد. این همایش با حضور بیش از ۳00نفر 
از اعضای فعال دوام محلات شهر تهران 
برگزار شــد و جمعی از اعضای شورای 
اسلامی شــهر تهران، رئیس سازمان 
مدیریت بحران شهر تهران، شهردار و 
رئیس ستاد مدیریت بحران منطقه19 نیز 

حضور داشتند.

  علی نصیری، رئیس سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران 
شــهر تهران: در دوره کنونی 
مدیریت شــهری توجه ویژه ای به 
گروه دوام شــده و نتایج و ثمرات 
مثبت این نگاه در برگزاری تمرین 
اســکان اضطراری شــهر تهران 
نمود عینی داشته اســت. در این 
تمرین با حضور اعضای دوام نصب 
و جمع آوری چادرهای اســکان با 
بهترین کیفیت و در ســریع ترین 

زمان انجام شد.

  حجت الاسلام والمسلمین 
محمد آقامیری، رئیس کمیته 
عمران شورای شهر تهران: با 
توجه به مخاطرات محتمل برای 
شهر تهران، مشــارکت مردمی 
در حیطه مدیریت بحران امری 
اجتناب ناپذیر است و در شورای 
اســلامی شــهر تهــران توجه 
ویژه ای به حمایت از گروه های 
مردمی و سازمان های مردم نهاد 
فعال در حــوزه مدیریت بحران 

وجود دارد.

  تورج فرهادی، شهردار منطقه19: 
شــهرداران مناطق به عنــوان متولیان 
مدیریت بحران مناطق، وظیفه پیشگیری 
و ممانعت از ساخت وسازهای ناایمن را در 
سطح منطقه برعهده دارند که با مشارکت 
گروه های مردمــی دوام می توانیم این 
تغییر نگرش و نگاه فرهنگی در این حوزه 
را ارتقا ببخشیم تا با افزایش آگاهی های 
عمومی شــهروندان و مطالبه از سوی 
عموم مردم دیگر شاهد بروز ساخت وساز 
ناایمن و غیراصولی در سطح شهر تهران 

نباشیم.

  احمد صادقی، عضو شورای شهر 
تهران: افتخار من این است که خود را 
عضو دوام می دانم. در شورای اسلامی 
شــهر تهران نیز در جهــت حمایت از 
مشارکت مردم شــهر تهران، سعی در 
ایجاد بســتری برای اعــلام نظر عموم 
شهروندان در اولویت اجرای پروژه های 
شــهری براســاس دغدغه آنها شده و 
فلسفه تعریف طرح »من شهردارم« که 
با مشارکت گروه های مردمی نظیر دوام 
صورت پذیرفته است نیز نشأت گرفته از 

همین دغدغه بوده است.

اتصال پلاسکو به سامانه هوشمند 
اعلام اطفای حریق

معاون حفاظت و پیشگیری حریق سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شــهرداری تهران در نشست بررسی 
ضوابط فنی و ایمنی حریق در ساختمان های بلندمرتبه 
از راه اندازی ســامانه هوشــمند اعلام اطفای حریق در 
شهرداری خبر داد و گفت که این سامانه به دلیل حمله به 
سایت شهرداری از کار افتاد اما اکنون در حال آماده سازی  

است و پلاسکو را به این سامانه متصل کرده ایم.
ســاختمان ها با 2۳طبقــه بلندمرتبه و تــا 128طبقه 
ساختمان های ویژه هستند. کامران عبدولی با بیان این 
مطلب تأکید کرد: »برای ساختمان های بلندمرتبه باید 
ضوابــط اختصاصی ســاختمان های بلندمرتبه مبحث 
سوم مقررات ملی ســاختمان ویرایش 95 رعایت شود 
اما در بخش هایی مثل برج هــای کنترل ترافیک هوایی، 
پارکینگ های باز، ســاختمان های تصــرف پارک های 

تفریحی و استادیوم ها الزامی نیست.«

ضرورت سیستم های کشف و اعلام حریق
عبدولی با اشــاره به ضرورت و اهمیت سیستم های کشف و 
اعلام حریق گفــت: »یکی از عوامل توســعه حریق، گزارش 
دیرهنگام آتش نشانی است چرا که طبق استانداردهای جهانی 
لازم است در دقایق اولیه به منشأ حریق نزدیک و آن را کنترل 
کرد تا حریق اطفا شود زیرا درصورت افزایش دما، خودسوزی 
در ساختمان رخ می دهد و این اتفاقی بود که در طبقات ۱0 و 

۱۱ پلاسکو رخ داد.«
به گفته عبدولــی تمام ســاختمان های بلندمرتبه باید برای 
استفاده مأموران امداد و نجات دارای سیستم تلفن آتش نشان 
باشند. این سیســتم باید بتواند بین اتاق کنترل و فرماندهی 
آتش نشانی در ساختمان با کابین هر آسانسور، لابی آسانسور، 
اتاق برق اضطراری و اتاق پمپ آتش نشــانی محل های امن 

ارتباط برقرار کند.
او یکی از دلایل فوت آتش نشــان ها را برق گرفتگی دانســت 
و تأکید کرد که معمولا در ســاختمان ها برق دزدی صورت 
می گیرد و مأموران آتش نشانی از آن بی خبر هستند و در این 
صورت حتی با قطع برق خطر برق گرفتگی وجود دارد و این 

همان اتفاقی است که در ساختمان اکباتان رخ داد.

الزام برای نصب آسانسور آتش نشانی
معاون حفاظت و پیشــگیری حریق ســازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شــهرداری تهران به ضرورت وجود آسانسور 
آتش نشانی در ســاختمان های بالاتر از 23متر با توان حمل 
برانکارد، اشــاره کرد و گفت: »ساختمان های بالاتر از 40متر 
بایــد دارای حداقل 2 آسانســور آتش نشــانی باشــند و در 
ساختمان هایی که دارای تصرف درمانی، نگهداری سالمندان 
و کودکان است، وجود حداقل 2 آسانسور آتش سوزی الزامی 

است.«
او با بیان اینکه از سال ۹5 مقررات سختگیرانه ای برای اعمال 
استانداردهای ایمنی برای ساختمان های بلندمرتبه اجرایی 
شده است، تأکید کرد: »هرچند که مورد بی مهری هایی قرار 
گرفتیم ولی از سوی دیگر این تصور که برای ساختمان ها تا 
۶طبقه نیازی به ضوابط آتش سوزی وجود ندارد، باید تغییر یابد 
و آن مهندس ناظری که برای ســازه هایی با ۶طبقه و درهای 
شیشــه ای مجوز صادر می کند، خیانت می کند چرا که این 
درهای مجاور پلکان باید در برابر آتش مقاوم باشند که به دلیل 

گران بودن از این شیشه ها در سازه ها استفاده نمی شود.«

ساختمان های بلند مرتبه در 5منطقه
ســاختمان های بالای ۱2طبقــه در برخــی از مناطق قرار 
گرفته اند. عبدولی با اشــاره به این موضوع گفت: »بیشترین 
تعداد ســاختمان های بلندمرتبه بــالای ۱2طبقه مربوط به 
منطقه یک است و سپس در مناطق 22، 3، 2 و ۶ قرار دارند.« 

4عامل اصلی گسترش آتش در پلاسکو
به گفته معاون حفاظت و پیشگیری حریق سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری تهران 4عامل )فاصله زمانی زیاد 
از زمان کشــف تا اعلان به نیروهای عملیاتی، فرسودگی بنا 
و سیســتم های برقی و الکتریکی، نبود سیســتم مدیریتی 
نگهداشت در ســاختمان و انباشــت حجم زیادی پارچه در 
ساختمان و چیدمان غیراصولی کالا( دلایل گسترش سریع 

آتش سوزی در ساختمان پلاسکو بودند.

ایمنی ساختمان های بلندمرتبه دربرابر حریق
 طراحی معماری و سازه ای

 سیستم های فعال شناسایی و مقابله با حریق
 روش های غیرفعال محافظت از حریق

 طرح فرار از آتش سوزی
 چالش های فرار عمودی

 مدیریت دود
 دسترسی و تجهیز آتش نشانان

مجموعه آبی و غیرآبی در شرق
مجموعه آبی و غیر آبی در غرب

برنامه های در دست اقدام 
معاونت امور اجتماعی و فرهنگی  
شهرداری تهران در حوزه ورزش

1  دهکده ورزشی با استادیوم بالای ۳۰هزار نفری
2  مجموعه ورزشی برای معلولان
3  مجموعه ورزشی دانش آموزی

4  مجموعه تفریحی ورزشی
5  مجموعه گردشگری

6  ایجاد ۵ مرکز استعدادیابی در ۵ نقطه تهران تا پایان امسال
7  احداث ۴ مجموعه ویژه جانبازان و معلولان در ۴ پهنه مختلف پایتخت


